



Daňové změny 2025 v kostce: Co čeká firmy v příštím roce?

Níže přinášíme shrnutí vybraných změn či daňových úprav s účinností v roce 2025.

Zákon o DPH

- Změna pravidel pro povinnou registraci plátců. V současnosti platí hranice překročení obratu ve výši 2 mil. Kč za po sobě jdoucích 12 měsíců. Nově se bude obrat posuzovat ve lhůtě kalendářního roku. Pokud poplatník překročí hranici 2 mil. Kč, stane se plátcem od prvního dne následujícího roku, avšak při překročení hranice 2 536 500 Kč se stává plátcem od druhého dne po překonání daného limitu. Pokud o to daňový subjekt požádá, může se stát dobrovolně plátcem DPH dříve. Podmínkou je včasná registrace (do 10 pracovních dnů po překročení obratu) a oznámení správci daně, že se chce stát plátcem dnem následujícím po překročení obratu.
- Prodloužení lhůty pro opravu základu daně z 3 na 7 let (v případě záloh zůstávají 3 roky).
- Zkrácení lhůty pro uplatnění nároku na odpočet DPH z 3 let na 2 roky. Nárok na odpočet bude možné uplatnit do konce druhého roku po roce, kdy nárok na odpočet vznikl. To znamená, že lhůta se může u jednotlivých plnění lišit, někdy může lhůta trvat například třicet měsíců a někdy 25 měsíců, podle toho, kdy nárok na odpočet vznikl.
- Zkrácení lhůty pro odpočet DPH u neuspokojené pohledávky. Dlužníci mají povinnost vrátit uplatněný nárok na odpočet DPH u závazků, které nebyly uhrazeny do 6 měsíců po splatnosti, při dodatečné úhradě závazku lze opět uplatnit nárok na odpočet.
- Změna podmínek pro přechod na čtvrtletní zdaňovací období. Limit se zvyšuje ze současných 10 mil. Kč na 15 mil. Kč.
- Zavedení zvláštního režimu pro tzv. malé podniky, kdy budou osvobozeny od DPH v ČR subjekty z EU, které se do tohoto režimu registrují a nepřekročí obrat 100 000 EUR v rámci celé EU. Obdobně to platí i pro české subjekty, které se mohou registrovat do režimu pro malé podniky. České subjekty tak budou sledovat nejen tuzemský obrat, který stále činí 2 mil. Kč ale i obrat EU 100 000 EUR. Při překročení obratu 100 000 EUR v EU již nemohou využívat režimu pro malé podniky, to ale neznamená, že se stanou v ČR plátcí. Plátcí se povinně stanou jen při překročení tuzemského obratu 2 miliony Kč.
- Změna ručení za daň neodvedenou dodavatelem s přesahem do nároku na odpočet daně. Zavádí se fikce, že příjemce o svém zapojení věděl nebo vědět mohl a ten bude muset prokazovat, že jednal v dobré víře.
- Zrušení pětileté lhůty pro osvobození od zdanění prodeje nemovitostí. Nově bude zdaněno pouze první dodání nemovitosti po dokončení stavby nebo její podstatné změně, a to do konce dvacátého třetího měsíce po dokončení. I nadále zůstává možnost dobrovolného zdanění.

Daň z příjmů fyzických osob

- Hranice pro zdanění sazbou ve výši 23 % ve výši 36násobku průměrné mzdy se zvýší na 1 676 052 Kč, a to díky nárůstu minimální mzdy.



- Změny v osvobození zaměstnaneckých benefitů. Kromě limitu daňového osvobození poskytnutí vyjmenovaných zaměstnaneckých benefitů ve výši 50 % průměrné hrubé mzdy ročně (pro rok 2025 ve výši 23 278 Kč) se nově započítávají tzv. zdravotní zaměstnanecké benefity v samostatném limitu do 100 % průměrné hrubé mzdy ročně (pro rok 2025 ve výši 46 557 Kč). Oba limity budou fungovat vedle sebe. To je limity do 100 % průměrné hrubé mzdy ročně tzv. zdravotní zaměstnanecké benefity. Pro všechny ostatní bude limit 50 % průměrné hrubé mzdy ročně (pro rok 2025 ve výši 23 278 Kč)
- Účinnost limitu daňového osvobození příjmů z prodeje cenných papírů a podílů v obchodních korporacích, ve výši 40 mil. Kč (tj. osvobození za podmínky splnění časového testu). Pro příjmy nad limit 40 milionů Kč bude možné v případě podílu nabytých před 1. 1. 2025 využít daňově uznatelný náklad ve formě nabývací ceny cenného papíru nebo podílu v podobě tržní hodnoty stanovené k 31. prosinci 2024.
- Zavádí se osvobození příjmů z prodeje kryptoaktiva za stejných podmínek, jak v případě cenných papírů (to je časový osvobozovací test v délce 3 roků včetně započítávání osvobozeného příjmu do limitu 40 mil Kč – viz předchozí bod).
- Firmy si budou v otázce zdanění zaměstnaneckých akcií moci vybrat mezi postupem dle nové nebo starší daňové úpravy (platné do konce minulého roku). Dle staré úpravy se daní příjem v okamžiku uplatnění opce, dle nové úpravy nastává později, při naplnění jednoho z okamžiků dle § 6 odst. 14 zákona o dani z příjmů.

Sociální a zdravotní pojištění

- Rozhodný příjem pro tzv. zaměstnání malého rozsahu se zvýší na 4 500 Kč (o 500 Kč).
- Zvýšení tzv. minimálního vyměřovacího základu pro odvod pojistného u OSVČ z 30 % na 35 % průměrné mzdy.
- Ruší se původně zamýšlené negativní regulační a daňové úpravy u dohod o provedení práce, zachovává se jen povinnost evidence a vzorec pro výpočet limitu účasti na pojistném. Limit, od kdy se bude platit z dohod pojistné, bude nastaven na 25 % průměrné mzdy, tj. v roce 2025 11 500 Kč. Dohoda do výše 11 499 Kč pak pojistnému ještě nepodléhá. Stejná částka je relevantní z hlediska zdaňování srážkovou daní u zaměstnavatele.

Daň z příjmů právnických osob

- Zvýšení daně z 19 na 21 % je účinné již od letošního roku. Řad firem však zaplatí vyšší daň až při přiznání za letošní zdaňovací období v roce příštím.

Prodloužení platnosti daňové podpory v rámci pomoci Ukrajině

- Daňové postupy budou platné i v dalším roce a to včetně limitu pro odečet darů (všech nejen na Ukrajinu) ve výši 30 % základu daně pro právnické i fyzické osoby.